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سیاسی

صوفی دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات:

مثل اصولگراها نیستیم که همیشه خیال شان از 
بررسی صلاحیت ها جمع است

نوری عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

نمی توان به یکباره تمامی اسناد غیرثبتی را فاقد اعتبار شمرد

محبی نجم آبادی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

سامانه شفافیت اموال و دارایی بانک ها راه اندازی می شود

سرویس سیاسی - علــی صوفی دبیرکل حزب 
پیشرو اصلاحات در پاسخ به این سوال که با توجه به 
پایان پیش ثبت نام و پایان مهلت احراز هویت چه تعداد 
از حزب شما در انتخابات ثبت نام کرده و احراز هویت 
مرحله اول آنان تایید شــده است، گفت: هیچ کسی از 

حزب ما در پیش ثبت نام، نام نویسی نکرده است. 
صوفی در پاســخ به این سوال که آیا برنامه شما 
در انتخابات مطابق نظر جبهه اصلاحات پیش خواهد 
رفت، گفت: قطعا به این صورت است. ما عضو جبهه 
اصلاحات هستیم و جبهه اصلاحات نهاد اجماع ساز 
است. تصمیم  گیری در رابطه با انتخابات یا هر راهبرد 
انتخاباتی در هر دوره ای توسط نهاد اجماع ساز صورت 

می گیرد که ما هم تابع آن هستیم. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا داوطلبی وجود 
نداشت که برای شــرکت در انتخابات ترغیب شود، 
گفــت: خیر. قانون پیش ثبت نام برای اولین بار به اجرا 
گذاشــته شد، معمولا تا زمان ثبت نام انتخابات مهلت 
وجود دارد و مــا روی انتخابات بحث می کردیم. اما 
این روند پیش ثبت نام شرایطی را پیش آورد که جبهه 
اصلاحات از یک طرف نمی توانست متعهد شود و از 
طرفی قانون بود و نمی توانست آن را رد کند. بنابراین 

اعلام کرد نفیا و اثباتا هیچ توصیه ای ندارد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: دلیل آنکه 
جبهه اصلاحات چنین موضعی گرفت این بود که چاره  
دیگری نداشت. چون همان زمان باید متعهد می شد و 
راهبرد انتخاباتی اش را انتخاب می کرد اما هنوز چیزی 
مشــخص نبود. ما مثل اصولگراها نیستیم که همیشه 
خیال شــان از ردصلاحیت و تأیید صلاحیت ها جمع 
اســت و می توانند از ابتدای دوره مجلس برای دوره 
بعد برنامه ریزی کنند. ما باید منتظر باشــیم ثبت نام ها 
انجام شود، شورای نگهبان نظرش را اعلام کند تا ببینیم 
چه چیزی داریم. آیــا کاندیدایی داریم؟ اگر کاندیدا 
نداریم موضع بگیریم. یک زمانی رویکردمان ســلبی 
بود، می گفتیم حتی اگر کاندیداهای مان را رد صلاحیت 
کنند، باز ما یک لیســتی را تهیه می کنیم. نمونه آن کار 
را بــرای انتخابات ۹۴ انجام دادیم که فراخوان دادیم و 
گفتیم کسانی که اصلاح طلب هستند و تأیید صلاحیت 
شدند، اعلام کنند تا آنان را در لیست بگذاریم. از بین 
آنها ۳۰ نفر را انتخاب کردیم که از آن تعداد، ۲ نفر هم 

اصولگرای شناسنامه دار بودند.
وی تصریــح کرد: ولی بعد از آن دیدیم رویکرد 
سلبی فایده ندارد و اعتبار ما زیرپای کسانی قرار گرفت 
که هیچ تعهدی نسبت به اصلاح طلبان ندارند و وقتی 
به مجلــس راه پیدا می کنند، مردم را مأیوس می کنند. 
نمونه آن فراکسیون امید و نمونه دیگر آقای روحانی بود 
که کاملا به عقبه رأی پشت کردند. بنابراین ما تصمیم 
گرفتیم با هویت اصلاح طلبی و رویکرد ایجابی وارد 
انتخابات شویم. در سال ۹۸ وقتی همه کاندیداهای ما 
ردصلاحیت شدند، شورای عالی سیاست گذاری به 
عنوان نهاد اجماع ساز بیانیه  داد و اعلام کرد ما به دلیل 
اینکه کاندیدا نداریم، لیســت نمی دهیم. در انتخابات 

مجلس ۱۴۰۲ هم همین طور است.
صوفی در پاســخ به این سوال که رهبری ۴ اصل 
را برای شرکت در انتخابات مطرح کردند. بنابراین چرا 
اصلاح طلبان از این امکان اســتفاده نکردند. آیا امکان 
نداشــت که در پیش ثبت نام شــرکت کرده و مراحل 

احراز هویت انجام شــود، بعد برای شــرکت یا عدم 
شرکت در انتخابات تصمیم بگیرند، گفت: رهبری ۴ 
محور درباره انتخابات مطرح کردند که وزارت کشور 
بایــد روی این موضوعات کار کرده و نتیجه را اعلام 
کند. اما به نظر می رسد وزارت کشور یک قدم درباره 
این موضوع برنداشــت و چیزی هم که تحت عنوان 
اصلاح قانون انتخابات مطرح شد، اصلا در این راستا 

نبود.
صوفی در پاســخ به این سوال که تحلیل شما از 
شــرایط انتخابات و راهی که پیش روی اصلاح طلبان 
قرار دارد چیست، گفت: باید منتظر ماند تا زمان ثبت 
نام اصلی برسد. اصل زمان انتخابات است که باید دید 
چه کسانی ثبت نام کردند و چه کسانی تایید صلاحیت 
می شوند تا بر اساس آن تصمیم بگیرند. ممکن است 
کســانی که ثبت نام کردند حاضر نباشند اعلام کنند. 
بنابراین الان برای تصمیم گیری مناسب و شفاف زمان 

خوبی نیست.

ســرویس سیاســی -  عضو کمیســیون 
کشــاورزی مجلس گفت: اگر طرح »اعتبار اسناد 
رســمی« همانطور تصویب شده بود تایید شده و 
اجرایی می شد مشکلات خیلی زیادی در کشور به 

ویژه در روستاها ایجاد می کرد.
غلامرضا نوری عضو کمیســیون کشاورزی 
مجلس شورای اســلامی در رابطه با اختلاف نظر 
اخیر میان مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
پیرامون »طرح ارتقای اعتبار اســناد رسمی« گفت: 
در زمان بررســی این طــرح در مجلس هم ما این 
اشکالات را بیان کردیم که اینگونه با شدت رفتن به 
سمت اسناد رسمی و نادیده گرفتن اسناد اصطلاحاً 
غیررســمی درســت نیســت که البته غیررسمی 
نمی توان گفت مثلا آن هایی که ثبت نشدند را شامل 
می شــود. وگرنه وقتی معامله ای بین دو فرد انجام 
می گیرد و شــرایط معامله درست است، نمی توان 
آن را غیررســمی خطاب کرد، به هر حال یکسری 

ایرادات در آن زمان مطرح بود.
وی ادامه داد: من تصور می کنم اگر همانطور 
که مجلس این طرح را مصوب کرده بود، شــورای 
نگهبــان و هیــات نظارت مجمع همــان را تایید 
می کردند مشکلات خیلی زیادی در کشور به ویژه 

در روستاها ایجاد می کرد.
نماینده مردم بستان آباد در مجلس ابراز داشت: 
در روســتاها اسناد زیادی هســتند که به صورت 
قولنامه ای با آن ضوابط شــرعی که از قدیم مرسوم 
بوده مردم بین خودشــان انجام دادند، شما چطور 
می  توانید به یکباره و یک دفعه همه این ها را نادیده 
بگیرید و در محاکم بگویید که قابل رسیدگی نیستند 

و نمی توانند به آن ها استناد کنند.
نوری با بیان اینکه »این نوع نگاه به این اســناد 
خیلی مشکل ساز است«، تصریح کرد: بله، ما باید یک 

مسیری را در مساله سند رسمی بگذاریم؛ همانطور 
که الان تقریباً موضوع صدور اســناد برای اراضی 
کشــاورزی دارد راه می افتد و الان اسناد رسمی و 
سند تگ برگی برای زمین های کشاورزی هم دارد 
صادر می شود، این مسیر را باید کمک کنیم، همراهی 
کنیم تا ملزوماتش فراهم شده و اجرایی شود تا در 
نتیجه برویم به سمتی که همه قطعات براساس نقشه 

کاداستر کشور،  دارای سند رسمی شوند.
وی افــزود: بله هر قطعه ای که برایش ســند 
رســمی گرفته شد و به تبع آن، اسناد همان اسنادی 
ست که الان دست مردم است، شاید بعضی از آن ها 
هم به اصطلاح این آقایان اســناد غیررسمی باشد. 
دیگر بعد از آن زمین دارای ســند رسمی می شود و 
نباید روی آن معامله غیررسمی صورت گیرد و اگر 
هر معامله ای صورت گیرد باید برود سند رسمی از 
آن معامله بگیرند اما آن اتفاقاتی که الان رخ داده و این 
معاملاتی که مرسوم بوده اینطور است که میلیون ها 
معامله به صورت مکتوب با شرایط شرعی درست 

در کشور انجام گرفته است.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس ادامه داد: 
شما چطور می توانید یکدفعه حکم بدهید که همه 
این معامــلات باطل یا در دادگاه ها غیرمســموع 
هستند؟ این کار بسیار خطرناکی است و جامعه را 

به هم می ریزد و نگرانی ایجاد می کند.
وی افــزود: شــعار آقایان این اســت که ما 
می خواهیم دعواهای قضایی در حوزه زمین جمع 
شــده و کمتر شــود در حالیکه این مساله خودش 
دعواهای بســیاری را درست می کند و نگرانی هم 
ایجاد می کند در نتیجه این دو کار باید همزمان پیش 
بــرود. در واقع باید ضمن اینکه کمک می کنیم در 
کشــور همه قطعات دارای سند رسمی بشوند و به 
تدریج از آمار اســناد غیررسمی کاسته شود و همه 

قطعات دارای سند رسمی شوند؛ نیاز است که این 
کار به صورت تدریجی انجام گیرد.

نوری در پاســخ به این سوال که »در واقع شما 
مخالف مصوبه نیستید و معتقدید که چنین قانونی 
باید تدریجی اجرا نشود نه به صورت یکباره«، گفت: 
بله، در قســمتی از مصوبه که آورده بود این سندها 
باطل هستند و در محاکم غیرمسموع هستند به نظرم 
خیلی خطرناک است، ولی ما هرچقدر کمک کنیم 
که اراضی دارای سند رسمی تک برگی شوند، طبق 

نقشه کاداستر کشور خیلی به آینده کمک می کند.
وی ادامه داد: مســیر باید آن باشــد اما بقیه را 
نمی توانیم الان در یک لحظه همه را نادیده بگیریم و 
بگوییم که همه به کنار غیر از سند رسمی، خب الان 
قطعاتی که هم این نوع سند را دارند هم سند رسمی 
دارند تکلیف شــان چیســت؟ اینگونه اختلافات 
زیادی بین افراد در کشور به وجود می آید، معاملات 
بین افراد باید محترم شمرده شود و همان مبنا باشد 

که برای زمین سند رسمی صادر شود.

ســرویس سیاسی - عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس گفت: در برنامه هفتم توسعه به دنبال 
آن هستیم که سازوکاری در نظر گرفته شود تا دارایی 
بانک ها در سامانه های مشخصی به صورت شفاف و 

دقیق شناسایی شود.
بهــروز محبی نجــم آبادی با تاکیــد بر لزوم 
جلوگیــری از بنگاه داری بانک ها، اظهار داشــت: 
مجلس شــورای اســلامی در طرح بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران به این موضوع ورود کرده 
و تمام تلاش ما آن است که بانک ها را از مسیر بنگاه 

داری جدا کنیم.
وی ادامه داد: همچنین الان لایحه برنامه هفتم 
توســعه کشــور در حال بررسی در صحن مجلس 

شورای اســلامی است که یکی از پایه های اساسی 
برنامه هفتم مربوط به اصلاح نظام بانکی است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: در برنامه هفتم توسعه به دنبال 
آن هستیم که سازوکاری در نظر گرفته شود تا دارایی 
بانک ها در سامانه های مشخصی به صورت شفاف 
و دقیق شناســایی شود و ســهام بانک ها و رویکرد 
مالی آنان هم شــفاف می شود. نماینده مردم سبزوار 
در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: از سوی دیگر 
باید راهکارهایی در نظر گرفته شود تا از بنگاه داری 
بانک ها جلوگیری شود که این مسئله مستلزم اصلاح 
نظام بانکی اســت. ما باید کاری کنیم تا بانک ها از 
حوزه بنگاه داری خارج شوند و به بخش خصوصی 

میدان بیشتری داده شود.
محبی نجم آبادی با بیان اینکه تمام تلاش خود 
را می کنیــم تا همه منافذ دور زدن قانون از ســوی 
بانک ها بسته شــود، گفت: این موضوع به صورت 
مفصل در کمیته ها و کمیســیون تلفیق برنامه هفتم 
توســعه مورد بحث قرار گرفته اســت و علاوه بر 
این تلاش خواهیم کــرد تا همه صورت های مالی 
بانک ها را شــفاف کنیم.عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر امور 
بانک ها شفاف شود و طرح بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران هم به تأیید نهایی برسد، قطعاً تا حد 
زیادی نگرانی ها درباره بنگاه داری بانک ها برطرف 

خواهد شد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تصمیم  گیری در رابطه با انتخابات یا هر راهبرد انتخاباتی در هر دوره ای توسط نهاد اجماع ساز صورت می گیرد 
که ما هم تابع آن هستیم.

بایــد منتظر ماند تا زمان ثبت نام اصلی برســد. اصل زمان انتخابات اســت که باید 
دید چه کســانی ثبت نام کردند و چه کســانی تایید صلاحیت می شوند تا بر اساس 
آن تصمیم بگیرند. ممکن اســت کســانی کــه ثبت نام کردند حاضر نباشــند اعلام 
کننــد. بنابرایــن الان برای تصمیم گیری مناســب و شــفاف زمان خوبی نیســت.

سرویس سیاسی - عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
در شبکه اجتماعی ایکس خواستار رفع 
ابهــام درباره اظهــارات رئیس مجمع 
تشخیص در خصوص مخالفت دولت 

پیرامون مصوبه شفافیت شد.
احســان ارکانی، نماینــده مردم 
نیشــابور و عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی در شبکه 
اجتماعی ایکس با اســتناد به گفته های 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام  
مبنی بر مخالفت رئیس جمهور با طرح و مصوبه شفافیت؛ نوشت: سخنگوی دولت 
تأکید کرده است از سوی رئیس جمهور هیچ مخالفتی درخصوص مصوبه شفافیت 
و انتشــار مذاکرات هیأت دولت به مجمع تشخیص مصلحت اعلام نشده است. 
با توجه به اعلام مخالفت رئیس جمهور توسط رئیس مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، رفع ابهام و تناقص ضرورت دارد.

سرویس سیاسی - یک نماینده 
مجلس گفــت: مجلس روی مصوبه 
شفافیت ایســتاده است و دیگر این 
شــورای نگهبان و مجمع تشخیص 
هســتند که باید بنشــینند و تصمیم 

بگیرند.
رمضانعلی ســنگدوینی درباره 
سرنوشــت مصوبه شــفافیت قوای 
ســه گانه و ســازمان ها و نهادهایی 
که مجلس شــورای اســلامی آن را 
تصویب کرده اســت، گفت: مجلس 

روی مصوبه خود ایستاده است و دیگر این شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
هســتند که  باید بنشینند و تصمیم بگیرند. مجلس شفافیت را تصویب کرده 

و فرستاده و این یعنی مجلس قبول کرده است. 
نماینــده گــرگان و آق قــلا تاکید کرد: روند بررســی قانــون پس از 
تصویب مجلس، شــورای نگهبان اســت و مــواردی هم که نیــاز دارد به 
هیأت نظارت مجمع تشــخیص برود، باید اعلام شــود. از ســوی دیگر اگر 
اصلاحات و ایراداتی وجود دارد و مواردی باید تکمیل شــود، به مجلس باز 
 می گردد. اما در کل مصوبه ای تصویب شــده اســت و نمایندگان به آن رأی 

داده اند.
وی خاطرنشــان کرد: در ضمن قاطبه نمایندگان وقتی هنوز مصوبه در 
صحن تصویب نشــده بود خودشان آرایشان را با شفافیت اعلام کردند خود 
مــن هم یکی از نمایندگانی بودم که گفتــم رأیی که می دهیم را می توانیم به 

مردم اطلاع رسانی کنیم و مشکلی ندارد. 
این نماینده مجلس درباره این که چرا برخی از نهادها در برابر این مصوبه 
مجلس مقاومت می کنند، گفت: باید خودشــان پاســخگو باشند. البته برای 
یکســری موارد امنیتی محدودیت گذاشته شده است هم مجلس و دولت و 
هم مجمع تشــخیص این محدودیت ها را مدنظر دارند، اما در مجموع مردم 
خواهان شــفافیت هســتند.  وی بیان کرد: چه اشکالی دارد هنگامی که من به 
عنوان نماینده مردم در مجلس تصمیم می گیرم موکلینم هم بدانند یا مواردی 
که در دولت و دیگر جاها بررســی می شــود را بدانند. اما جاهایی که گفتند 
باید مسائل امنیتی لحاظ شود و شاید دشمن از آن سو استفاده کند حتما باید 
رعایت و توجه کنند. معتقدم باید مسیر طی شود و آن ها که در قضیه جلودار 

هستند، کمک کنند.
ســنگدوینی گفــت: باتوجه به ایــن که یک عده زیــادی از موکلین و 
مخاطبین در جامعه خواسته شان شفافیت است و زمان انتخابات سال ۱۳۹۸ 
این درخواســت را داشتند،  حال که از طرف ما مصوبه رفته است به نظر من 
باید با دید مثبت انشــاالله تائید کنند تا برای آن ها که انتظار داشتند این مسئله 

قانون شود.

سرویس سیاسی -نماینــده شیراز در مجلس گفت: باید هرچه سریع تر 
طرح تأســیس سازمان ملی اقامت در دســتور مجلس قرار گیرد تا با قانونی 

شدن این موضوع جلوی بسیاری از مهاجرت های غیرقانونی گرفته شود.
۲۳ اسفند ۱۴۰۱ بود که نمایندگان مجلس شورای اسلامی بر ضرورت 
ســاماندهی وضعیت اتباع خارجی و تمرکز تصمیم گیری برای ســاماندهی 
مســائل این قشــر تاکید کردند، اما درخواســت گروهی از نمایندگان برای 
رسیدگی به طرح تاسیس سازمان ملی اقامت براساس اصل ۸۵ قانون اساسی 

با ۱۳۸ رای مخالف رد شد.
مخالفان دلایلی داشتند از جمله این که طرح تاسیس سازمان ملی اقامت 
را دارای بار مالی و از ســوی دیگر در برابر طرح قانون مصوب مجلس دهم 

در اعطای تابعیت به فرزندان مادران ایرانی دانستند.
۲۹ مرداد امســال با تصویب مجلس شــورای اسلامی، دولت مجاز شد 
نســبت به تســهیل و واگذاری اقامت به اتباع خارجی متقاضی اقامت اقدام 
کند و ۲۱آبان ۱۴۰۲ نمایندگان مجلس شورای اسلامی کلیات طرح تاسیس 
سازمان ملی اقامت را تصویب کردند و جزییات طرح را برای بررسی بیشتر 
به کمیســیون امــور داخلی ارجاع دادند. در این طــرح پیش بینی هایی برای 
ساماندهی اتباع خارجی انجام شده است. در گزارش کمیسیون امور داخلی 
کشــور و شوراها در مورد طرح تأسیس ســازمان ملی اقامت عنوان شد که 
این طرح با لایحه تشــکیل سازمان مهاجران اتباع خارجی ادغام شده است. 

کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس مدافع این طرح است.
محمد صالح جوکار رئیس کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در 
این باره گفته اســت: ما در قالب طرح تشــکیل سازمان ملی اقامت به دنبال 
اســتفاده از ظرفیت مهاجران ســرمایه گذار، نخبه یا نیروی کار متناســب با 

شرایط روز دنیا هستیم.
وی بــا اشــاره به اهتمام مجلس برای تصویــب قانونی جامع به منظور 
ســاماندهی امور اتبــاع خارجی، بیان کرد: ما قانونــی در حوزه اقامت اتباع 
خارجی در داخل کشــور داریم که به ســال ۱۳۱۰ باز می گردد. شــرایط 
امروز نســبت به آن دوران تغییرات زیادی داشــته است. در دنیای امروزی 
مهاجرت های گوناگونی بین کشــورهای مختلف دنیا در حوزه نیروی کار، 
سرمایه گذار اقتصادی و یا  نخبگان صورت می گیرد. در این راستا خیلی از 
کشــورها در حال اســتفاده از سرمایه سایر کشورها با پیش بینی مشوق هایی 

هستند.
علی حدادی ســخنگوی کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها نیز از 
جامعه دانشگاهی برای ارایه نظرات کارشناسی پیرامون طرح تاسیس سازمان 

ملی اقامت دعوت کرده است.
این روزها در واکنش به مطالبات جامعه نســبت به ساماندهی مهاجران 
در کشــور، توجه دولت و مجلس نیز به این مســاله بیشتر شده است؛ احمد 
وحیدی وزیر کشــور در این زمینه گفته است: وزارت کشور در تلاش برای 
ســاماندهی امور مهاجرین است. براساس یک برنامه طراحی شده نسبت به 
ساماندهی اتباع خارجی اقدام می شود و اتباع غیرمجاز باید برگردانده شوند. 

کسانی هم که مجوز حضور دارند، باید ساماندهی شوند.
علی خضریان ســخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس  هم گفته است که 
در راســتای حل مشکل اتباع، سامانه احراز کد اتباع خارجی طی مدت یک 

ماه توسط وزارت اطلاعات راه اندازی می شود.
در همین زمینه جعفر قادری اظهار کرد: مجلس ســال گذشــته کلیات 
طرح تاسیس سازمان ملی اقامت را تصویب کرد. منتهی این طرح به صورت 
دو شــوری شد و به کمیسیون شــوراها برای بررسی مجدد جزئیات ارجاع 
شــد. اکنون طرح تاســیس سازمان ملی مقاومت در دستور مجلس قرار دارد 
و انتظار می رود بعد از پایان بررســی لایحه برنامه هفتم مورد رسیدگی قرار 
 گیــرد چون با قانونی شــدن آن جلوی خیلــی از مهاجرت های غیر قانونی 

گرفته می شود.
این نماینده مجلس تاکید کرد: این موضوع قابل قبول نیست که مهاجران 
غیر قانونی به راحتی به داخل کشــور بیایند. آنها باید مجوز داشته و با ساز و 
کار قانونی این وضعیت ســامان پیدا کند. این روال قابل دفاع نیســت که در 

نقاط مختلف کشور با ورود مهاجران غیر قانونی مواجه باشیم.
جزئیات این طرح به صورت دو شوری بررسی شد یعنی بعد از تصویب 
کلیات به کمیسیون شوراها برای بررسی مجدد جزئیات ارجاع شد؛ کمیسیون 
شــوراها جزئیات این طرح را بررسی کرد و اکنون در دستور هفتگی مجلس 

قرار دارد.

سرویس سیاسی -یک عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر این که »یکی از دلایل عدم تحقق برنامه های سنواتی نبود 
ســند توســعه ای واحد برای کشور است« گفت: شرط تحقق برنامه هفتم توسعه 
اعتقاد دولتمردان به روح این قانون است. سید البرز حسینی با اشاره به نقاط قوت و 
ضعف لایحه برنامه هفتم توسعه و میزان تحقق پذیری این برنامه پنج ساله، بیان کرد: 
لایحه برنامه هفتم توسعه دارای فصل های مختلف در حوزه های گوناگون می باشد. 
مسائل اقتصادی، حوزه اشتغال، تنظیم گری در حوزه بودجه، مسائل زیرساختی، 
پروژه های کلان، مسائل مربوط به حوزه حمل و نقل و ترانزیت، اصلاح ساختار 
اداری و مســائل فرهنگی در این لایحه دیده شده است. کاری که دولت در لایحه 
برنامه هفتم دارای نواقصی بود اما از منظر جهت دهی معین در هر فصل برای حل 
مسائل کشور کار خوبی صورت گرفته بود. وی اظهار کرد: بعد از ارائه لایحه برنامه 
هفتم به مجلس حدود ۸ هفته کاری این برنامه در کمیســیون تلفیق مورد بررسی 
قرار گرفت. تمام تلاش مجلس بر این است که نکات مغفول مانده در لایحه برنامه 
هفتم توسعه مورد توجه قرار گیرد. شاید برنامه کمبود و کسری هایی داشته باشد اما 
تلاش شده تا تمام نکات و مسائل در این برنامه مورد توجه قرار گیرد. انتظار جامعه 
دانشگاهی و کارشناسان این است که برنامه به کلان موضوعات کشور بپردازد و به 
نوعی نقش راهبری داشته باشد. نماینده مردم خدابنده در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: ما یک اشــکال کلی در کشــور داریم  و آن هم این است که هنوز پلن 
بزرگ حوزه های توسعه ای را مطالعه نکردیم. اگر هم در برخی حوزه ها داریم در 
دست دستگاه های اجرایی است و هر کس پیش خودش نگهداشته است. یکی از 
دلایل عدم موفقیت برنامه های پنج ساله کشور نیز این بوده که این پلن بزرگ را 
نداریم فلذا برنامه های ما از یکدیگر منفصل می شوند. وی در ادامه تاکید کرد: از 
برنامه اول تا برنامه ششم نیز خیلی انسجام موضوعی دیده نمی شود. چون تصویری 
از حوزه توسعه ای کشور نیست. دولت چون پایه کار مطالعاتی و آمایشی را ندارد 
مجبور می شود تا متناسب با مقتضیات جامعه برنامه ای در قالب تنظیم گری ارائه 
کند. ما نیز در کمیسیون تلفیق مجبور بودیم تا ریل گذاری را تغییر چندانی ندهیم 
بلکه صرفا تنظیم گری کنیم. حســن برنامه هفتم از حیث شکلی این است که در 
ابتدای هر فصل یک جدول سنجه ای دارد و در مواد بعدی به طوری ریل گذاری 
انجام می شود که این اعداد محقق پذیر باشد. امیدوار هستیم برنامه هفتم توسعه 
ظرف پنج ساله آینده بتواند بخشی از مشکلات جامعه را حل کند. این موضوع نیز 
منوط به این است که دولت ها به  برنامه هفتم توسعه اعتقاد داشته باشند. یعنی دولت 
ها به سندی که به عنوان مثال برای رشد اقتصادی ۸ درصد الزام آور است یا سایر 
تکالیف دیده شده در برنامه اعتقاد داشته باشند. عمده مباحث روز در متن برنامه 

هفتم توسعه دیده شده است و اجرای آن همت دولتمردان را می طلبد. 

سرویس سیاسی -نماینده مجلس گفت: عملکرد مدارس غیردولتی موضوع 
ســوال مجلس از وزیر آموزش و پرورش خواهد بود و قرار است صحرایی برای 
پاســخ به سوال نمایندگان به مجلس بیاید. نظام تعلیم و تربیت در سال های اخیر 
تاکید ویژه ای بر عدالت آموزشــی داشــته است؛ پیگیری بسیاری از پرونده های 
کلان در وزارت آموزش و پرورش با هدف تحقق عدالت آموزشــی بوده اســت 
و نباید مســائل حاشــیه ای مانع از تحقق برنامه های مربوط به کیفیت تحصیلی و 
عدالت آموزشــی شود؛ با این حال به نظر می رســد در بیشتر مدارس غیردولتی 
توجه چندانی به سیاســت های بالادستی نمی شود و عملًا کم کاری در نظارت بر 
مدارس غیردولتی باعث بروز چالش هایی در سیستم آموزشی کشور شده است؛ 
تا جایی که انتشار منوی غذایی یک مدرسه فاصله بسیار زیاد مدارس غیر دولتی 
با مدارس دولتی را نمایش می دهد.سازمان مدارس غیردولتی هنوز در خصوص 
نوع برخورد با مدارسی که اشرافی گری را رواج می دهند و به جای توجه به کیفیت 
آموزشی به کیفیت خدمات رفاهی مدارس خود می اندیشند اطلاع رسانی شفافی 
نداشته است. سازمان مدارس غیردولتی که پیش از این با تعطیلی برخی مدارس و 
مؤسسه های آموزشی انتقاد کارشناسان و بیکاری بسیاری از کارکنان این مؤسسات 
را به جان خریده بود، معلوم نیســت به چه علت ســال ها در برابر مدیران برخی 
مدارس غیردولتی و مؤسســات آموزشــی دیگر که اشاعه دهنده فرهنگ اشرافی 
گری در مدارس هستند سکوت کرده است.محمد حسن آصفری نماینده مجلس 
شورای اسلامی درباره حاشیه های اخیر مدارس غیر دولتی گفت: متأسفانه در حال 
حاضر مدارس غیردولتی مسیری متفاوت از سیاست گذاری های کلان کشور در 
پیش گرفته اند و این موضوع ناشی از ضعف نظارت سازمان مدارس غیردولتی بر 
عملکرد این مدارس است، به طوری که گزارش ها حکایت از این موضوع دارد که 
مدارس غیردولتی تنها به دروس تخصصی می پردازند تا از این طریق آمار قبولی 
کنکور را بالا ببرند و از این طریق دانش آموزان بیشتری را جذب کنند و عملًا به 
دروس دینی و ادبیات و … که با فرهنگ ما عجین است نمی پردازد.نماینده مردم 
اراک در مجلس شورای اسلامی گفت: این موضوع حکایت از این دارد که دستگاه 
متولی نظارت بر این مدارس هیچ گونه اطلاعی از این مدارس ندارد.محمد حسن 
آصفری با بیان اینکه در چند وقت اخیر گزارش های مردمی زیادی علیه مدارس 
غیردولتی داشته ایم، افزود: این گزارش ها تنها مربوط به گرانی شهریه و حاشیه های 
مربوط به غذای لاکچری نیســت بلکه درباره وضعیت ایمنی مدارس غیردولتی 
هم گزارش های رســیده که برخی از آنها اصلًا ساختمان ایمنی ندارد در حالی که 
شهریه های نجومی از دانش آموزان دریافت می کنند.وی با تاکید بر اینکه وضعیت 
کنونی مدارس غیردولتی تنها به ضعف عملکرد نظارتی سازمان مدارس غیردولتی 
بر می گردد که متولی نظارت بر این مدارس است، تصریح کرد: در شرایط کنونی 
مجلس مشکلات مربوط به مدارس غیردولتی را دنبال می کنند و به طور قطع اگر این 
روند اصلاح نشود از وزیر آموزش و پرورش مطالبه خواهد کرد. عملکرد مدارس 
غیردولتی موضوع سوال مجلس از وزیر آموزش و پرورش خواهد بود و قرار است 

آقای صحرایی برای پاسخ به سوال نمایندگان به مجلس بیاید.

ارکانی عضو کمیسیون برنامه و بودجه تاکید کرد؛

لزوم رفع ابهام درباره اظهارات 
رئیس مجمع تشخیص در خصوص 

مصوبه شفافیت

سنگدوینی نماینده مجلس:

جامعه خواهان شفافیت است

طرح تأسیس سازمان ملی اقامت به 
کجا رسید؟

عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه مطرح کرد:

شرط تحقق برنامه هفتم توسعه اعتقاد 
دولتمردان به روح این قانون است 

صحرایی به دلیل عملکرد مدارس 
غیردولتی به مجلس می رود


